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SIUMUT INATSISARTUNI ILAASORTAATITAT  

 
17. august 2012  EM 2012/89 

9. marts 2012  FM 2012/89 

 

 

I henhold til § 33 i forretningsordenen for Inatsisartut, fremsætter jeg hermed følgende 

beslutningsforslag: 

 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at Naalakkersuisut pålægges at fremsætte forslag til 

ændring af Landstingslov nr. 11 af 11. november 2000 om salg og udskænkning af 

alkoholholdige drikke, således at åbningstiden for salg af stærke og svage drikke jf. §§ 11 og 

12 forlænges til kl. 21.00 alle ugens dage. 
(Medlem af Inatsisartut Malik Berthelsen, Siumut) 

 

 

Begrundelse: 

Der er ingen tvivl om, at stort alkoholindtag har samme indvirkning på alle, nemlig beruselse. Den 

eneste forskel er, at vi selv kan styre hvor meget vi vælger at drikke og hvordan vi skal opføre os i 

beruset tilstand.    

 

For omkring 300 år siden blev alkohol ikke noget særsyn her i landet og for omkring 80 år siden 

begyndte man at kunne købe alkohol i begrænset omfang. Selv om vi har fået en mere normal 

omgang med alkohol siden da, har det syn man har til beruselse i forbudstiden, nemlig at man bliver 

en stor mand når man er fuld, desværre stadigvæk en del af tankegangen.  

 

Selv om omfanget af alkohol der indføres her til landet stort set er blevet halveret i for hold til 

1980’erne, er de følgeproblemer som alkoholforbruget medfører hverken mindsket eller halveret. 

Jeg mener at dette skyldes et forkert brug af alkohol og til dels at man anser alkohol som 

udelukkende et middel til beruselsestilstand. Måske bliver et sådan syn af alkohol hjulpet på vej af 

vores alt for restriktive syn på alkohol i vor lovgivning. 

 

Dette forslag skal ikke ses som et håb om større forbrug af alkohol. Selvfølgelig har jeg ikke sådan 

et forslag eller håb. 

Forslaget lægger op til, at vi går bort fra de rutiner vi har i dag og går bort fra, at vi alle sammen på 

samme tid ikke køber ind, som om det snart var lukketid, og at vi forlænger åbningstiden til flere 

timer i døgnet og på den måde til dels går væk fra det syn, at alkohol udelukkende er et 

beruselsesmiddel. 

 

Vi kan spørge os selv om, hvorfor alkoholsalget stopper så tidligt i butikkerne? Hvorfor kan vi ikke 

længere købe spiritus allerede kl. 1 om eftermiddagen om lørdagen? Dette selv om vi uden 

problemer kan købe alkohol i værtshusene. Hvorfor (selv om jeg ikke drikker vin) kan vi ikke købe 

vin til maden om søndagen? 

 

Selv om flere borgere har lært at have et mere afslappet forhold til alkohol, kan jeg godt lide at se 

nogle folk i turistsæsonen, på en Cafe eller andre spisesteder, at drikke en lille en til maden eller i 
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andre lande, hvor sportsfolk efter en træning kan drikke en lille en, uden i det mindste at have en 

tanke om at drikke sig fuld.  

 

For at viske enhver misforståelse af vejen skal jeg oplyse, at jeg selvfølgelig lovpriser ædruelighed 

mere end behersket alkoholforbrug. Men vi kan ikke diktere voksne personer om hvad de skal have 

eller hvad de ikke skal have, men vi kan blot lave forebyggende indsats og oplysningskampagne om 

hvilke konsekvenser et overdrevent forbrug kan medføre. 

 

Ifølge lovens § 11 og § 12 fremgår det i dag, at salg af alkoholholdige drikke må finde sted mandag 

til fredag fra kl. 09.00 til kl.18.00, lørdag fra kl. 09.00 til kl. 13.00. Endvidere fremgår det, at salget 

ikke må ske på helligdage, på juleaftensdag, på nytårsaftensdag, på Helligtrekongersdag samt på 

Grønlands Nationaldag. 

 

Jeg foreslår, at salg af alkoholholdige drikke forlænges fra mandag til søndag til kl. 21.00.   

 

Jeg forventer ikke, at forlængelse af tidspunktet for salg vil føre til at borgerne vil drikke mere. 

Vi ved jo, at hvis vi absolut ønsker at drikke, så er vi ligeglade med hvad klokken er og hvad det 

koster.   

 

Administrative konsekvenser: 

Forslaget vil ikke medføre nævneværdige administrative konsekvenser, idet arbejdet med at lave en 

lovændring vil kunne løftes inden for administrationens nuværende ramme. 

 

Økonomiske konsekvenser: 

Jeg henviser til ovennævnte, herunder at jeg ikke forventer, at forslaget vil have nævneværdig 

betydning for mængden af solgte alkoholiske drikke, hvorfor det ikke forventes at påvirke 

økonomien. 

 

Samfundsmæssige konsekvenser og konsekvenser for erhvervslivet: 

Jeg forventer at ovennævnte ikke vil medfører nogen forringelser for enhver, idet enhver der har et 

ønske om at købe alkohol altid har kunnet det, uanset om der er tale om lukketid kl. 13.00 eller 

18.00. Ved at udvide åbningstiden vil det medføre at man som i dag – især om fredagen og lørdagen 

- ikke på stort set samme tid står i en stor kø for at købe alkohol, men at dette strækkes til et større 

tidsrum. 

  

Jeg forventer ikke nævneværdige konsekvenser for værtshusejerne, idet vi går til værtshuset for at 

møde andre personer eller for at gå til dansemik. Ligeledes går vi ikke til værtshuset straks efter de 

åbner, det er mere almindeligt, at vi går til værtshusene 1 – 2 timer før lukketid. 

 


